

St. Saba, a Healer of the Church (December 5)

A desert is one of the most inhospitable places on the planet. And yet, it is a desert – the Judean desert, to be precise – to which St Saba the Sanctified followed Christ. In time, in the words of his friend and biographer, Cyril of Scythopolis (echoing St Athanasius), Mar Saba and his followers would turn the desert into a city peopled by monks. Their successors are there today, 1500 years later.

The story of Mar Saba begins in a Cappadocian village called Mutalaska where he was born in AD 439. When Saba was five years old, his father John, a military commander, was sent to Alexandria and Saba was entrusted to an uncle, who took charge of the family's estate. In some accounts, this uncle was so harsh that the boy fled, first to another uncle and then, at the age of eight, to Bishop Flavian of Antioch, who placed him in his own household. It was here that Saba first experienced the monastic way of life.

After ten years, Saba was tonsured as a monk and, in 456, traveled to Jerusalem. He wanted to live with the hermit, St Euthymios the Great, but the saint sent him to his own elder, St Theoktistos, whose nearby monastery practiced a communal rule. When Theoktistos died in 467, St Euthymios took Saba, whom he called a "child-elder," as his companion, allowing him to return to the monastery only for divine services on the weekends. When Euthymios died in 473, Saba began to live as a hermit. After five years, he sought even more isolation, moving to a cave on the cliffs of the Kedron Valley, south of Jerusalem.

Saba's life of solitude there only lasted five years; as he became known as an experienced elder, others interested in the monastic life came to join him. By 483 Saba had been forced to build a church and a number of cells on the cliffside to accommodate them. This lavra – a gathering of individual cells around a common church – was the beginning of what we call the Mar Saba Monastery.

Over the next fifty years, Saba became the center of a developing monastic presence surrounding the Holy City. Ordained a priest in 491, he was named archimandrite of all the monasteries in Palestine three years later. His prayers were recognized as instrumental in healings and other wonders which took place around him. Saba himself founded a second monastery nearby, the "New Lavra." Before his death he had established seven monasteries in all.

Besides effecting physical cures by his prayers, Mar Saba also strove to heal the physical and spiritual ills of the Church. Saba's position first thrust him into the midst of a controversy in which the local Church was entangled. The Council of Chalcedon (451) had defined as Orthodox doctrine the belief that Christ was truly God and truly man: one person in two natures. Many in the Eastern Churches did not accept this teaching, supported from time to time by important imperial figures. On the very day in 511 that Severus was enthroned as Patriarch of Antioch with imperial backing, he denounced Chalcedon and set the Antiochian Church against Rome and Constantinople. When the commander of the palace guard, Flavius Justinus, became emperor in 518, he immediately reversed his predecessor's policy. Severus fled to Alexandria and a Chalcedonian, Paul I, was installed as patriarch. To bolster the revival of the Chalcedonian doctrine, Mar Saba led a group of abbots from the Judean monasteries to eastern Palestine (Samaria) in order to proclaim the emperor's decree restoring Chalcedonian orthodoxy and ending the schism with the West. Although Severus never returned to Antioch, the controversy split the Church of Antioch in two: the (Chalcedonian) Greek patriarchate and a (non-Chalcedonian) Syriac patriarchate.

Emperor Zeno's (474-491) attempt to force the conversion of the Samaritans to Christianity, led Mar Saba to return in 531 to the area. Zeno's attempt had succeeded only in sparking a series of rebellions against Roman rule. When it was finally put down, the Samaritans had been decimated. Many churches and monasteries had been damaged and destroyed in the process. Mar Saba was asked by the Patriarch of Jerusalem to inspect the areas throughout Palestine damaged in the revolt. In 531 he traveled throughout Samaria and the Decapolis fulfilling this task. Mar Saba then traveled to Constantinople, asking Emperor Justinian to remit the taxes due from the people in Palestine because of what they had suffered during the Samaritan revolt. Saba promised to build a hospice at Jerusalem for pilgrims, and a fortress for the protection of hermits and monks against raiders. Shortly after his return, Saba fell ill and was not to recover, dying at the age of 91, on December 5, 532.

Saba was buried in the courtyard between two churches in the Mar Saba Monastery. In the twelfth century, during the Crusades, the relics were taken to Rome. In 1965 Pope Paul VI returned them to the monastery. They are now enshrined in its principal church.

Adapted from the Melkite Office of Evangelization and Catechesis (Newton, US)

القديس سابا، شافي الأمراض في الكنيسة (5 كانون الأول/ ديسمبر)

الصَّحراء هي واحدة من أكثر الأماكن القاسية على الكوكب. مع ذلك، توجَّه القديس سابا المتقدِّس إلى صحراء يهوذا مُتَّبِعًا خطى المسيح. بناءً على ما ذكره صديقه ومُدوِّن قصَّة حياته، كيرلس السكيتوبولسي (المشابه للقديس أنثاسيوس)، حوَّل القديس سابا وأتباعه الصحراء إلى مدينةٍ تغطى بالزَّهبان. اليوم، وبعد 1500 سنة، ما زال خلفاؤهم يُحيييون الصحراء بوجودهم وصلواتهم. في سنة 439م، وُلد القديس سابا في قرية كبادوكية، التي تُدعى موتالاسكا. في هذه القرية، بدأت قصته. في سن الخامسة، أُرسِل والده يوحنا، القائد العسكري، إلى الإسكندرية، فُعهد بسابا إلى عمه الذي تولَّى مسؤولية إدارة ممتلكات العائلة. تُظهِر بعض الروايات أنَّ هذا العمَّ كان قاسياً ممَّا دفع بالصبيِّ إلى الهرب منه إلى عمِّ آخر. في سن الثامنة، هرب إلى المطران فلافيان الأنطاكي، الذي وضعه في منزله. هنا، تعرَّف سابا على أسلوب الحياة الرهبانية.

بعد عشر سنوات، فُصَّ شعر سابا الرَّاهب. في سنة 456، سافر إلى أورشليم. أراد أن يعيش مع النَّاسك، القديس أفثيميوس الكبير، لكنَّ القديس أرسله إلى شيوخه الخاص، القديس ثيوكتيستوس، حيث كان يعيش في ديره القريب ويُمارس قانون الحياة الجماعية. في سنة 467، وبعدما توفي ثيوكتيستوس، أخذ القديس أفثيميوس سابا مُطلقاً عليه اسم "الطفل الشيخ"، ومُعْتَبِراً إيَّاه رفيقاً له. في نهاية كلِّ أسبوع، كان يسمح له بالتوجُّه إلى الدير لخدمة الذبائح الإلهية. في سنة 473، وبعدما توفي أفثيميوس، بدأ سابا الحياة النسكية. بعد خمس سنوات، سعى إلى مزيد من العزلة فانتقل إلى كهف على منحدرات وادي قادرون، جنوب أورشليم.

استمرت حياة سابا في العزلة خمس سنوات. عُرف سابا كشيخ ذي خبرة. هذا ما دفع بالسَّاعين إلى الحياة الرهبانية إلى الانضمام إليه. بحلول عام 483، أُجبر سابا على بناء كنيسة وعدد من الحجَر على المنحدر لاستيعاب أعداد طلاب الحياة الرهبانية. لقد كان تجمُّع الحجَر الفرديَّة حول الكنيسة المشتركة المحطَّة الأولى لوجود دير القديس سابا.

على مدى السنوات الخمسين التالية، أصبح سابا مركز حضور الرهبانية النامية المحيطة بالمدينة المقدسة. في عام 491، سيم كاهناً. بعد ثلاث سنوات، عُيِّن أرشمندريتاً على جميع الأديرة في فلسطين. كان لصلاته دورٌ فعَّالٌ في نيل الشفاءات وغيرها من العجائب التي حصلت حوله. أسس سابا ديراً آخر بالقرب منه "New Lavra". قبل وفاته، أسس سبعة أديرة.

إلى جانب إجراء الشفاءات الجسدية، سعى القديس سابا إلى شفاء أمراض الكنيسة المادية والروحية. في البدء، دفعه موقفه إلى الدخول إلى خضمِّ الجدل القائم آنذاك في الكنيسة المحلية والناتج عن مجمع خلقيدونية. لقد حدَّد مجمع خلقيدونية (451) عقيدة أرثوذكسية تُوكِّد على أنَّ المسيح هو في الحقيقة إله وإنسان: شخص واحد في طبيعتين. لم يقبل الكثيرون في الكنائس الشرقية هذا التعليم، الذي دعمته، من وقتٍ إلى آخر، شخصيات إمبراطورية مهمة. في سنة 511، وفي اليوم نفسه الذي تمَّ فيه تنصيب سفيروس بطريركاً أنطاكياً بدعم إمبراطوري، شجب سفيروس مجمع خلقيدونية واضعاً الكنيسة الأنطاكية في موقع ضدَّ روما والقسطنطينية. لكن، في سنة 518، عندما أصبح قائد حرس القصر، فلافيوس جوستينوس، إمبراطوراً، نقض على الفور سياسة سلفه. هذا ما دفع بسفيروس إلى الهروب إلى الإسكندرية، فنُصَّب مكانه بولس الأول الخلقيدوني بطريركاً. في سبيل إحياء العقيدة الخلقيدونية، قاد القديس سابا مجموعة من رؤساء الأديرة اليهودية إلى شرق فلسطين (السامرة) من أجل إعلان مرسوم الإمبراطور القاضي باستعادة العقيدة الخلقيدونية وإنهاء الإنشقاق مع الغرب. على الرغم من أنَّ سفيروس لم يُعدَّ أبداً إلى أنطاكية، إلا أنَّ الجدل قسَّم الكنيسة الأنطاكية إلى قسمين: البطريركية اليونانية (الخلقيدونية) والبطريركية السريانية (غير الخلقيدونية).

إنَّ محاولة الإمبراطور زينو (474-491) القاضية بإجبار السامريين بالارتداد إلى المسيحية، دفعت القديس سابا إلى العودة في سنة 531 إلى المنطقة. لم تنجح محاولة زينو إلا في إثارة سلسلة من التمرد ضدَّ الحكم الروماني. لم تنتهي هذه الحالة إلا بعد أن أهلك السامريين وأضنتهم. لقد تضررت العديد من الكنائس والأديرة في هذه العملية، فطلب بطريرك أورشليم من القديس سابا تَقَدُّ المناطق في جميع أنحاء فلسطين التي تضررت في الثورة. في سنة 531، سافر إلى جميع أنحاء السامرة وديكابوليس لإتمام هذه المهمة. ثمَّ سافر القديس سابا إلى القسطنطينية مُطالباً الإمبراطور يوستينيانوس بإعفاء الشعب في فلسطين من الضرائب المستحقة بسبب ما عانوا منه خلال الثورة السامرية. وعَدَّ سابا ببناء مأوى للمرضى في أورشليم لزائري الأماكن المقدسة، وحُصناً لحماية النَّسك والرهبان من العُزاة. بعد عودته بفترة وجيزة، مرض سابا، ولم يستعدَّ صحته، بل توفي في 5 كانون الأول/ ديسمبر من سنة 532 عن عمر يناهز 91 عاماً.

دُفن سابا في الفناء بين كنيسةين في دير القديس سابا. في القرن الثاني عشر، وخلال الحروب الصليبية، أخذت ذخائره إلى روما. في عام 1965، أعادها البابا بولس السادس إلى الدير، وهي الآن محفوظة في كنيسة الرئيسة.

مُقْتَبَسٌ مِنْ مَكْتَبِ التَّعْلِيمِ الدِّينِيِّ لِلرُّومِ الْمَلَكِيِّينَ (نيوتن، الولايات المتحدة)